
 امین فروزنده: 
مشکلی برای برگزاری 

بازی ها وجود ندارد
رونـــد بازســـازی ضلـــع غربـــی ورزشـــگاه آزادی از چند ماه گذشـــته آغـــاز و با 
تلاش شـــبانه روزی به پایان رســـیده و به نظر می رســـد در حال حاضر مشکل 
خاصی بـــرای برگزاری بازی های تیم ملی و میزبانی پرســـپولیس و اســـتقلال 
از حریفان شـــان وجود نداشـــته باشد. ســـید امین فروزنده مدیر برنامه ریزی 
پروژه بازســـازی ورزشـــگاه آزادی در این باره می گوید: »ما در پروژه اســـتادیوم 
آزادی در ســـه حوزه درگیر شدیم. اول بحث مقاوم ســـازی سازه، دوم موضوع 
استانداردســـازی اســـتادیوم که الزامات AFC و در حقیقت لایسنسی بود که 
فدراسیون فوتبال ابلاغ کرد. موضوع ســـوم هم بحث نوسازی استادیوم بود 

یعنی یک ســـازه فاخر و ارزشـــمند در شـــأن مردم عزیزمان که به ســـرانجام 
برســـانیم. خدا را شـــکر مـــا در یک بازه زمانـــی 4 ماهه به صورت فشـــرده 

با حدود 500 نفر نیروی انســـانی در ســـه شیفت مشـــغول به کار بودیم. 
حتـــی باور کنید برخی از مهندســـان مـــا هنگام تولد فرزندشـــان در 

کارگاه مشـــغول کار بودنـــد چـــرا که در این پـــروژه پای آبـــروی ایران 
وســـط بود و ما هم برای کشـــورمان از دل و جـــان تلاش می کنیم. 

ســـاده تر بگویـــم ما ســـه رینـــگ B، A وC را داریم در فاصـــه 200 متر با 
عـــرض 11 متر که آن حجـــم از ماشـــین آلات شـــبانه روز کار کردند و تنها 

راه بیـــرون بـــردن نخالـــه از »زون« هایی کـــه در مجموعه بـــود، یکی از در 
اصلـــی و دو تـــا هـــم در تونـــل B داشـــتیم. اینهـــا محدودیت هایـــی بود که 

می توانســـت ما را به لحـــاظ زمانبندی به چالش بکشـــاند. امـــا به لطف خدا 
بـــا برنامه ریزی درســـت و همتی کـــه همکارانم در مجموعه قرارگاه ســـازندگی 
خاتم الانبیا)ص( داشـــتند و با حمایت های مجموعه کارفرمای محترم و همه 
تیم پروژه دســـت به دســـت هم دادند تا بعـــد از 4 ماه نوید ایـــن را بدهیم که 
یک اســـتادیوم شـــکیل، مدرن و زیبا در اختیار مردم قرار دهیـــم.« فروزنده 
با اشـــاره به اقدامات انجام شـــده، می گویـــد: »عمده فعالیت مـــا در ماه های 
ابتدایی پـــروژه، تخریـــب، کف بـــرداری و بحث مقاوم ســـازی بـــود که چیزی 
حـــدود 300 نشـــان افقـــی و 100 ســـتون در ضلع غربـــی که مقاوم ســـازی اش 
انجـــام شـــد. نزدیک بـــه 4 کیلومتر بتون در فونداســـیون تزریـــق و بعد از آن 
به ســـمت و ســـوی استانداردســـازی رفتیـــم. در ایـــن بخـــش از کار فضاهای 
جدیدی مثـــل تونل خبرنگاران، ســـوئیت هایی که مورد مطالبـــه AFC بوده، 
بحث نور اســـتادیوم، اســـکوربورد در ضلع جنوبی و ســـایر موارد انجام شـــد. 
امـــا موضوع مهمـــی که طی 60 روز گذشـــته درگیـــر آن بودیم بحث نوســـازی 
اســـتادیوم بود. شـــما می توانید ببینید به عنـــوان مثال شـــیرآلات همه برند 
هســـتند. کاشی و سرامیکی اســـتفاده شـــده که ابعادش 1/20 در 2/80 متر در 
ضلع جنوبـــی و مصالحی که همه و همه درجه یک که در صنعت ســـاختمان 

اســـتفاده می شود.«
فروزنـــده دربـــاره جایـــگاه پیشکســـوتان و معلـــولان ایـــن طور می گویـــد: »در 
واقع اســـاس کار احترام گذاشـــتن به مـــردم و جوانان خودمـــان بوده چون 

بیشـــترین طیفی که به ورزشـــگاه می آیند جوان هستند. ضمن اینکه 
جایگاه مناســـبی که برای پیشکســـوتان عزیزمان در نظر گرفته شده 
و همچنیـــن جایگاه معلولین کـــه در واقع فرد معلـــول عزیز به اتفاق 
همراهش در جایگاه مســـتقر و از ســـرویس بهداشتی مخصوص هم 
اســـتفاده می کند. بحث بعدی روشنایی و سیســـتم موتورخانه بوده 
کـــه کاملاً نوســـازی و به روز شـــده، بحث هواســـاز و فاضـــلاب وهمه 

بـــه روز رســـانی شـــده و در واقع بـــا ورزشـــگاهی کاملاً مـــدرن با رعایـــت تمام 
لایســـنس های فدراســـیون فوتبال مواجه هســـتیم. این مقاوم سازی صورت 
گرفته 50 ســـال بـــه عمر اســـتادیوم اضافه کرده اســـت.« او کامـــلاً در فضایی 

کـــه برخـــی رســـانه ها در جریـــان بازی هـــای لیگ نخبـــگان و همیـــن طور 
بازی هـــای تیـــم ملی به وجـــود آورده بودند، قـــرار داشـــت: »ببینید ما در 

همین دوره که درگیـــر موضوعات اجرایی بودیم یک فضای رســـانه ای 
خیلی ســـنگینی حاکـــم بود. اینکه پرســـپولیس و اســـتقلال در لیگ 

نخبـــگان قرار داشـــتند و تیم ملی هم درگیر بازی هـــای مقدمانی جام 
جهانی بود. اما چون هســـته اصلی اســـتادیوم در ضلع غربی اش بود ما 

درگیـــرش بودیم. امـــا الان که این قســـمت ها به بهره برداری برســـد ما در 
جریان مســـابقات هم می توانیم ضلع جنوبی و شـــمالی و شرقی استادیوم را 
بازســـازی کنیم. هر چند نوســـازی فضای بیرونی اش انجام شـــده است. فکر 
 می کنـــم از الان به بعد برای برگزاری بازی ها چـــون، رختکن ها، اتاق مربیان، 

اتاق توپ جمع کن ها و... بازسازی شده توقفی نباید داشته باشیم.«
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ورزشگاههای
رؤیایـــــــــــــــــی
هزینههــــای
رؤیایـــــــــــــــــی

در ســـال های اخیـــر، شـــاهد رقابتـــی چشـــمگیر 
میـــان باشـــگاه های بـــزرگ فوتبـــال برای بازســـازی 
ورزشـــگاه های خود بوده ایـــم. پروژه هـــای عظیمی 
که نه تنها بـــه بهبود امکانات و ظرفیت ورزشـــگاه ها 
منجر شـــده اند، بلکه بـــه نمادی از قـــدرت و ثروت 
باشـــگاه ها نیز تبدیل شـــده اند. اما ایـــن پروژه های 
باشـــکوه چـــه هزینـــه ای روی دســـت باشـــگاه ها 
گذاشـــته اند؟ در ایـــن گـــزارش، به مقایســـه هزینه 
بازســـازی برخـــی از بزرگترین ورزشـــگاه های جهان 

می پردازیـــم.
 

نوکمپ و برنابئو: دو غول اسپانیایی
بارســـلونا و رئال مادرید، دو رقیـــب دیرینه فوتبال 
اســـپانیا، در ســـال های اخیـــر بـــه طـــور همزمان 
پروژه های عظیمی را برای بازســـازی ورزشـــگاه های 
خـــود آغـــاز کردنـــد. نوکمـــپ، خانـــه بارســـلونا و 
ســـانتیاگو برنابئـــو، خانـــه  رئـــال مادریـــد، دو تا از 
بزرگتریـــن و مشـــهورترین ورزشـــگاه های جهـــان 

. هستند

 هـــر دو باشـــگاه برای مدرن ســـازی ورزشـــگاه های 
خـــود از فناوری هـــای نوین و تجهیزات پیشـــرفته 

اســـتفاده کرده اند.
اگرچه هنـــوز ارقام دقیـــق هزینه نهایی بازســـازی 
نوکمپ منتشـــر نشـــده، اما برآوردهـــا حاکی از آن 
اســـت که ایـــن پروژه دســـت کم یک ونیـــم میلیارد 
یورو هزینـــه دربر خواهد داشـــت. بارســـلونا قصد 
دارد با ایـــن بازســـازی، نوکمپ را به یک ورزشـــگاه 
هوشـــمند و چندمنظوره تبدیل کند. رئال مادرید 
نیـــز بـــرای بازســـازی برنابئـــو هزینـــه هنگفتـــی را 
متحمـــل شـــده اســـت. بـــر اســـاس گزارش هـــا، 
هزینـــه نهایـــی این پـــروژه بـــه حـــدود 1.7 میلیارد 
یـــورو رســـیده اســـت. برنابئـــوی جدید با ســـقفی 
قابل جمع شـــدن، چمن قابل تعویض و امکانات 
مـــدرن، به یکـــی از پیشـــرفته ترین ورزشـــگاه های 
جهـــان تبدیل شـــده اســـت. البتـــه رئـــال مادرید 
و بارســـلونا هزینه هایـــی در حـــد ســـاخت یـــک 
ورزشـــگاه جدیـــد را برای بازســـازی و مدرن ســـازی 
خانه هـــای خود انجـــام داده اند و همیشـــه چنین 
هزینـــه ای برای بازســـازی ورزشـــگاه لازم نیســـت. 
مثـــلاً والنســـیا بـــرای بازســـازی ورزشـــگاه قدیمی 
خود، مســـتایا که قرار اســـت بـــه نام »نومســـتایا« 
معرفـــی شـــود، هزینـــه ای در حـــدود 250 تـــا 300 
 میلیـــون یـــورو در نظر گرفته اســـت کـــه کافی نیز 

به نظر می رسد.

 چرا این هزینه ها؟
ممکن اســـت ایـــن ســـؤال پیـــش بیاید کـــه چرا 
باشـــگاه ها حاضرنـــد هزینه های هنگفتـــی را برای 
بازســـازی ورزشـــگاه های خود صـــرف کنند؟ دلایل 
ایـــن امـــر را می تـــوان به شـــرح زیر خلاصـــه کرد:

افزایـــش درآمـــد: ورزشـــگاه های مـــدرن و مجهـــز 
می تواننـــد بـــه منبـــع درآمدزایـــی بزرگـــی بـــرای 
باشـــگاه ها تبدیـــل شـــوند. برگزاری کنســـرت ها، 
نمایشـــگاه ها و رویدادهـــای مختلـــف، درآمدهای 
غیرورزشـــی باشـــگاه ها را افزایش می دهد. بهبود 
تجربه تماشـــاگر: بـــا ایجاد امکانـــات رفاهی بهتر، 
سیستم های صوتی و تصویری پیشرفته و فضاهای 
تجـــاری متنـــوع، باشـــگاه ها می تواننـــد تجربـــه 
تماشـــای بازی را برای هـــواداران خود لذتبخش تر 
کننـــد. ارتقـــای برنـــد: ورزشـــگاه های مـــدرن بـــه 
عنـــوان نمـــادی از قـــدرت و ثـــروت باشـــگاه ها و 
فدراســـیون ها عمـــل می کننـــد و به ارتقـــای برند 

باشـــگاه در ســـطح جهانی کمـــک می کنند.
 

ورزشگاه آزادی تهران
در مقایســـه با ورزشگاه های بزرگ جهان، ورزشگاه 
آزادی تهـــران بـــا وجـــود قدمت و جایـــگاه ویژه در 
قلب ایرانیان، نیازمند بازســـازی و نوســـازی بوده 
و این کار انجام شـــده اســـت. اگرچه ارقام دقیقی 
از هزینه هـــای انجام شـــده بـــرای بازســـازی آزادی 
منتشـــر نشـــده، اما به نظر می رســـد که این پروژه 

نیز هزینه زیادی را دربر داشـــته اســـت.
بازسازی ورزشـــگاه های بزرگ، ســـرمایه گذاری 
بزرگی اســـت کـــه می تواند منافع بســـیاری 
را برای باشـــگاه ها، فدراســـیون ها و حتی 
شـــهرها به همراه داشته باشـــد. با این 
حال، ایـــن پروژه هـــا باید بـــا دقت و 
برنامه ریـــزی دقیـــق اجرا شـــوند تا 
بتـــوان از حداکثـــر بازدهـــی آنها 

بهره مند شـــد.

گزاررش

خ حسابی فر
روزنامه نگار

پروژه جایگزین برای استادیوم جدید تهران

ورزشگاه آزادی ۲ در دست ساخت
یکـــی از جدی تریـــن پروژه هـــای وزارت ورزش در ســـال های 
اخیـــر، پروژه ســـاخت یک ورزشـــگاه جدید و بـــزرگ در تهران بود 
کـــه موجـــب تمرکززدایی از ورزشـــگاه آزادی می شـــد امـــا اخیراً، 
سرپرســـت مجموعه ورزشـــی آزادی تأیید کرده که پروژه ســـاخت 
یک ورزشـــگاه جدیـــد در تهران به طـــور کامل منتفی شـــده و قرار 
نیســـت یک ورزشـــگاه جدید به جغرافیای تهران اضافه شـــود. با 
این حال، در خلال روند بازســـازی ورزشگاه آزادی، صحبت هایی 
مبنی بر احداث و آغاز دوباره کار برای ســـاخت ورزشـــگاه آزادی ۲ 
انجـــام شـــده و مراحـــل مقدماتی ســـاخت این ورزشـــگاه  در این 

مجموعه ورزشـــی نیز آغاز شـــده است.
زمزمه هـــای ســـاخت ورزشـــگاه دوم در آزادی از ســـال ۱۳۸۷ آغاز 
شـــد؛ زمانی که قـــرار بود این ورزشـــگاه در کنار اســـتادیوم اصلی 
و بزرگ آزادی برای مســـابقات مخصوص بانوان ســـاخته شـــود و 
کلنگ زنـــی هم همـــان زمان انجام شـــد اما این پـــروژه، به مرحله 
اجرایی نرســـید امـــا در میانه دهـــه ۹۰، کار اجرایی برای ســـاخت 
ورزشـــگاه دوم آزادی نیز آغاز شـــد. حالا و با توجه به منتفی شدن 
ســـاخت یک ورزشـــگاه جدیـــد در تهـــران و هزینه برای بازســـازی 
ورزشـــگاه شـــماره یک آزادی، بار دیگر به اتمام رساندن این پروژه 
در دســـتورکار قرار گرفته و به نظر می رســـد مدیران ورزش کشور، 
به دنبال ساخت ورزشـــگاه دوم آزادی هستند. با این حال تا این 
لحظه مدیریت مجموعه ورزشـــی آزادی و مسئولان شرکت توسعه 
و تجهیز اماکن ورزشـــی در کشور، هنوز اظهارنظری رسمی و جدی 

در خصوص ســـاخت ورزشگاه شـــماره دو آزادی انجام نداده اند.
در حال حاضر جانمایی ورزشـــگاه شـــماره دو آزادی صورت گرفته 
و طبـــق برنامه ریزی های قبلـــی، بین ۳۵ تا ۴۰ هـــزار نفر می تواند 
ظرفیت این ورزشـــگاه باشـــد؛ ضمـــن اینکه با توجه بـــه پی ریزی 
ابتدایی، لازم نیســـت شرایط ساخت و ســـاز این ورزشگاه از ابتدا 
ایجاد شـــود. البتـــه که مانند ورزشـــگاه اصلـــی آزادی، بـــرای این 
اســـتادیوم نیز پیســـت دوومیدانـــی تعبیه شـــده که بـــا توجه به 
نصب نشدن سکوها، می توان این اشـــکال که در استادیوم های 
مدرن فوتبال جهان دیده نمی شـــود را رفع کرد. ورزشـــگاه شماره 
۲ آزادی در ابتـــدا قـــرار بود مخصوص اســـتفاده بانوان باشـــد اما 
بـــا توجه به شـــرایط فعلی، انتظار مـــی رود هدف از ادامه پروســـه 
ساخت این ورزشـــگاه اضافه شدن آن به فهرســـت ورزشگاه های 

اصلی کشـــور باشد.
در صـــورت صـــادق بـــودن وعده های شـــرکت توســـعه و تجهیز و 
مجموعه ورزشـــی آزادی، ســـاخته شدن ورزشگاه شـــماره ۲ آزادی 
فرصت بســـیار خوبـــی برای باشـــگاه های تهـــران علی الخصوص 
اســـتقلال و پرســـپولیس خواهـــد بـــود کـــه روی ایـــن موضـــوع 
ســـرمایه گذاری کنند و انجام شـــدن مزایده برای این ورزشـــگاه، 
می توانـــد یکی از تصمیمات مناســـب بـــرای آینده این ورزشـــگاه 
باشـــد. در هر حـــال، بایـــد منتظر عملیاتی شـــدن ســـاخت این 
ورزشـــگاه با ســـرعت بیشـــتر بود و دید که شرایط ســـاخته شدن 

ورزشـــگاه ۲ آزادی، بـــه چه شـــکل پیـــش خواهد رفت.


